



## ကညီ တ်မၤစၢၤဆိၣ်ထွဲ တ်မုၢ်တၢ်ဗုၣ် ပှ်ဘျးစဲ (Karen Peace Support Network)

ဟီၣ်ခိၣ်ဘီမုၢ် တ်တီတၢ်တြၢ် ကွီၢ်ဘျီၣ် (International Court of Justice - ICJ) အတၢ်စံၣ် ညီၣ်တၢ် ဘၣ်ထွဲကတီၢ်ဘၢၣ်စၢၤ ဂ့ၢ်ဂီၢ်အူတၢ်ဆၢတၢ်တဖၣ် (provisional measures)

ဖဲလၢယနူၤအါရံၣ်, ၂၀၂၀ နံၣ်န့ၣ် ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ် ဒီးအသးမုၢ်ဒိၣ် ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီး တ်ဘၣ် ဒိဘၣ်ထံးဖးဒိၣ် ဖဲဟီၣ်ခိၣ်ဘီမုၢ် တ်တီတၢ်တြၢ် ကွီၢ်ဘျီၣ် (ICJ) န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်ဘီမုၢ် တ်တီ တ်တြၢ် ကွီၢ်ဘျီၣ် (ICJ) စံၣ်ညီၣ်တၢ်ဝဲလၢ သဲစးတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ထွဲ တ်မၤသံလီၤတူၢ်ကလုၢ်န့ၣ် ကြးတၢ်ဟံးထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်အီၤ, ဒီးတချးလၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤ တ်ဟံးထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်အီၤဒီးဘၣ်ဒုၣ်လဲၣ် န့ၣ်, ကီၢ်ပယီၤ ကဘၣ်စးထီၣ်ဟံးဂ့ၢ်ဝီ ခဲအံၤတဘျီမီၤ ဒ်သိးကတြီဝဲ တ်မၤသံလီၤတူၢ်ရိၣ်ဟ့ၣ် ကွၢ်ကလုၢ် လၢမၤအသးခဲအံၤအဖၢမုၢ်န့ၣ်လီၤ. တ်အံၤ မ့ၢ်တၢ်အဆိကတၢ်တဘျီလၢ ပယီၤသး မုၢ်ဒိၣ် ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီး တ်ကျဲၤဘၢကျဲၤကွီၢ် ဖဲဟီၣ်ခိၣ်ဘီမုၢ် အကွီၢ်ဘျီၣ်တခါ ခိဖျိလၢကွီၢ်မ့ၢ် တဖၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်မၤဝဲအယီၤန့ၣ်လီၤ.

ဟီၣ်ခိၣ်ဘီမုၢ် တ်တီတၢ်တြၢ် ကွီၢ်ဘျီၣ် (ICJ) န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤလၢ ဘီမုၢ်စၢၤဖိၣ်ကရၢ (United Nations - UN) ဒ်သိးကစံၣ်ညီၣ်ကျဲၤဘၣ် တ်တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘိလိာ်တဖၣ် လၢထံကီၢ် တဖၣ်အဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. တစုတဘျီ, ကွီၢ်ဘျီၣ်အံၤ တ်ကိးအီၤစ့ၢ်ကိးလၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘ့ၣ် ကွီၢ် ဘျီၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဟီၣ်ခိၣ်ဘီမုၢ် တ်တီတၢ်တြၢ် ကွီၢ်ဘျီၣ် (ICJ) န့ၣ် တ်စံၣ်ညီၣ်ပှၤတဂၤစုၣ်စုၣ် မ့တမ့ၢ် တ်ကျဲၤဘၢ ကျဲၤကွီၢ် ဒ်သိးဟီၣ်ခိၣ်ဘီမုၢ် ကွီၢ်မ့ၢ် ကွီၢ်ဘျီၣ် (International Criminal Court – ICC) မၤဝဲန့ၣ် တမၤဝဲဘၣ်. အဝဲဟံလီၤတၢ်စံၣ်ညီၣ်တၢ် ဘၣ်ထွဲထဲဒုၣ် တ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘိလိာ်တဖၣ် လၢထံကီၢ် တဖၣ် အဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ.

ထံကီၢ်တဖၣ် လၢဆဲးလီၤအမံၤပနီၣ် လၢလံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤ ဘၣ်ထွဲတၢ်မၤသံလီၤတူၢ် ကလုၢ်အပူၤန့ၣ် အိၣ်ဒီးသဲစးမူဒါ လၢကဘၣ်ဟံးဂ့ၢ်ဝီ ဒ်သိးကတြီဝဲ တ်မၤသံလီၤတူၢ်ကလုၢ်, ဒီးသဲစးမူဒါ လၢကဘၣ်ဟံးဂ့ၢ်ဝီ ဒ်သိးကလိာ်ဘၢလိာ်ကွီၢ် ပှၤလၢအမူဒါအိၣ် ဘၣ်ထွဲတၢ်မၤသံ လီၤတူၢ်ကလုၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကိုကပ်ဘိုင်ယန် တိုင်ထိုင်သဲစးတၢ်ဂ့ၢ်ဆူ ဟီၣ်ခိၣ်ဘီၣ်မ့ၢ် တၢ်တီၢ်တြၢ် ကွီၢ်ဘျီၣ် (ICJ) နိသိး ကစံးဝဲလၢ ကီၢ်ပယီၤန့ၣ် မ့ၢ်ထံကီၢ်တဘျီၣ် လၢဆဲးလီၤအမံၤပနီၣ် လၢလံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤ ဘၣ်ထွဲတၢ်မၤသံလီၤတူၢ်ကလုာ် အပူၤသန့က့ၢ်, ဘၣ်ထွဲဒီး ရိၣ်ဟ့ၣ်ကွၢ်ကလုာ်န့ၣ်, နိသိးကတြီ တၢ်မၤသံလီၤတူၢ်ကလုာ် အဂီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် ကလိာ်ဘၢလိာ်ကွီၢ် ပှၤလၢမူၤဒါအိၣ်တဖၣ် ဘၣ်ထွဲတၢ်မၤသံ လီၤတူၢ်ကလုာ် အဂီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် တမၤတၢ်ဟံးဂ့ၢ်ဝီဘၣ်အယီၤ, လုာ်သ့ၣ်ခါပတ် အမူၤဒါ လၢဟီၣ်ခိၣ် ဘီၣ်မ့ၢ်သဲးအဖီလၢန့ၣ်လီၤ.

ဖဲကွီၢ်ဘျီၣ်အပူၤန့ၣ် နီၣ်အိၣ်ဆါစူးကွၢ် နီၣ်အိၣ်ဆါစူးကွၢ် ဒီးအပီၢ်ရီၤတဖၣ် ဂုၢ်ကျဲးစးဂ့ၢ်လိာ်ဝဲလၢ သဲးစးတၢ်ဂ့ၢ် တအိၣ်နီၣ်တမံၤ လၢတၢ်ကဘၣ်စံၣ်ညီၣ်တဲာ်အီၤဘၣ် ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဘီၣ်မ့ၢ် တၢ်တီၢ်တြၢ် ကွီၢ်ဘျီၣ် (ICJ) တကြးတူၢ်လိာ်လၢ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤ တၢ်ကဘၣ်ဟံးထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်အီၤဘၣ်. နီၣ်အိၣ်ဆါစူးကွၢ် ယၣ်ကွၢ်ဝဲလီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်ဘီၣ်မ့ၢ် တၢ်တီၢ်တြၢ် ကွီၢ်ဘျီၣ် (ICJ) ထံၣ်ဝဲလၢ သဲးစးတၢ်ဂ့ၢ်အိၣ်လၢ တၢ်ကဘၣ်စံၣ်ညီၣ်တဲာ်အီၤန့ၣ်လီၤ. အယီၤသတးဒီး, နိသိးတၢ်ကဆၢတဲာ်လၢ ကီၢ်ပယီၤအပူၤ တၢ်မၤသံလီၤတူၢ်ကလုာ် ကဲထီၣ်အသးဒါ တကဲထီၣ်အသးဒါန့ၣ် တၢ်ဂ့ၢ်အံၤ တၢ်ကဟံးထီၣ်ဖိၣ် ထီၣ်အီၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်, ဟီၣ်ခိၣ်ဘီၣ်မ့ၢ် တၢ်တီၢ်တြၢ် ကွီၢ်ဘျီၣ် (ICJ) န့ၣ် မၤတၢ်ကဘျဲဝဲလီၤ. တချးလၢ ကွီၢ်ဘျီၣ် မၤတၢ်သမံသမိးအဆိကတၢ်တဘျီၣ်န့ၣ် တၢ်ဆၢကတီၢ်တံာ်တံာ် တဘျးလၢ သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဒီးသဲးစးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤ တံာ်တံာ် တဘျးန့ၣ်သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ.

ခိဖျိလၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဘီၣ်မ့ၢ် တၢ်တြီၢ်တြၢ် ကွီၢ်ဘျီၣ် (ICJ) မၤတၢ်ကုၤရၤအယီၤ, ဒီးခိဖျိလၢ ဘီၣ်မ့ၢ် စၢဖိၣ်ကရၢ တၢ်ယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤကရၢ (UN Fact-Finding Mission) ဟ်ဖျိလၢ “တၢ်မၤသံလီၤတူၢ်ကလုာ် ကဲထီၣ်အသးအဖၢမ့ၢ်” ဒီးလၢပယီၤပဒိၣ် ဒီးအသးမ့ၢ်ဒိၣ် မၤဟးဂီၤ ကွၢ် တၢ်အုၣ်သးတဖၣ် ဘၣ်ထွဲအတၢ်မၤကမၣ်တၢ်တဖၣ်အယီၤ, ကိုကပ်ဘိုင်ယန် ယုထီၣ်ဝဲ တၢ်လၢ ပှၤကိးအီၤလၢ ကတီၢ်ဘၢၣ်စၢၤ ဂ့ၢ်ဂီၤအူတၢ်ဆၢတဲာ်တဖၣ် (provisional measures) န့ၣ်လီၤ.

ကတီၢ်ဘၢၣ်စၢၤ ဂ့ၢ်ဂီၤအူတၢ်ဆၢတဲာ်တဖၣ် (provisional measures) အခိပညီၣ်စံးတၢ်န့ၣ် – ကိုကပ်ဘိုင်ယန်စံးဝဲ ဖဲလၢတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်အံၤ, တၢ်မၤကမၣ်ကွီၢ်မ့ၢ်တဖၣ်အံၤ ကဲထီၣ်ဒီးဒုၣ်အသး အဖၢမ့ၢ်န့ၣ်, ပအိၣ်ခိး ကွီၢ်ဘျီၣ်အတၢ်စံၣ်ညီၣ်တဲာ် လၢအန့ၣ်တဖၣ်အန့ၣ် တသ့ဘၣ်. ဖဲပအိၣ်ခိး ကွီၢ်ဘျီၣ် လၢကဟ်လီၤအတၢ်စံၣ်ညီၣ်တဲာ်အဂီၢ်န့ၣ် ပှၤနီၣ်ဂံၢ်တစ့ၤတၢ်ဘၣ် ကဘၣ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ် ဘၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. အယီၤသတးဒီး, ဖဲလၢပအိၣ်ခိးတၢ်အခါ, တချးလၢ ကွီၢ်ဘျီၣ် ဟံးထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ် သဲးစးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤဒီးဘၣ် ဒုၣ်လဲာ်န့ၣ်, ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ် ကြးဟံးဂ့ၢ်ဝီ ခဲအံၤတဘျီၣ်ယီၤ နိသိးကဆိက တီၢ် တၢ်မၤသံလီၤတူၢ်ကလုာ် လၢမၤအသးခဲအံၤအဖၢမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

နီၣ်အိၣ်ဆါစူးကွၢ် ဒီးအပီၢ်ရီၤတဖၣ် ဂ့ၢ်လိာ်ဝဲလၢ တၢ်မၤသံလီၤတူၢ်ကလုာ်တအိၣ်ဘၣ် ဒီးကတီၢ် ဘၢၣ်စၢၤ ဂ့ၢ်ဂီၤအူတၢ်ဆၢတဲာ်တဖၣ် (provisional measures) တလိာ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. နီၣ်အိၣ် ဆါစူးကွၢ် ယၣ်ကွၢ်ဝဲလီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်ဘီၣ်မ့ၢ် တၢ်တြီၢ်တြၢ် ကွီၢ်ဘျီၣ် (ICJ) ထံၣ်ဝဲလၢ အဝဲသ့ၣ် တဟ်လီၤဘၣ် အတၢ်စံၣ်ညီၣ်တဲာ် ဘၣ်ထွဲတၢ်ဂ့ၢ်လၢ တၢ်မၤသံလီၤတူၢ်ကလုာ် ကဲထီၣ်အသးဒါ

တကဲထိုင်အသးဧါ ဇံးဘဉ်သနာ်က့, တာ်အိဉ်သးလာ်ကီၢ်ပယီၤအပူၤန့ၣ် ဖျါနးတုၤဒေၣ်လဲာ် အလီၢ် အိဉ်လာ် ကဘဉ်ဟ့ၣ်လီၤ အတာ်ကလုာ် နိသိးကီၢ်ပယီၤ ကမၤတာ်ဟံးဂ့ၢ်ဝီ ခဲအံၤတဘျီယီၤန့ၣ်လီၤ.

**ဟီဉ်ခိဉ်ဘီမုၢ် တာ်တြီတာ်တြီ ကီၢ်ဘျီဉ် (ICJ)** အတာ်စံၣ်ညီဉ်တဲာ်တဖၣ်န့ၣ် ဖိးသဲးစး ဇိးတာ်ကဘဉ် လူၤပိာ်မၤထွဲအီၤလီၤ. အခိပညီစံးတာ်န့ၣ် ဟီဉ်ခိဉ်ဘီမုၢ်သဲးစးအဖိလဲာ်န့ၣ် ကီၢ်ပယီၤ ကဘဉ်လူၤ ပိာ်မၤထွဲ တာ်စံၣ်ညီဉ်တဲာ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်, **ဟီဉ်ခိဉ်ဘီမုၢ် တာ်တြီတာ်တြီ ကီၢ်ဘျီဉ် (ICJ)** န့ၣ် တဒိသိးဇိး **ဟီဉ်ခိဉ်ဘီမုၢ် ကီၢ်မ့ၣ် ကီၢ်ဘျီဉ် (ICC)** ဘဉ်. အဝဲတအိဉ်ဇိး တာ်စိကမိၤတဖၣ် လၢ ကမၤလီၤတာ်ဒိသိးတာ်ကလူၤပိာ်မၤထွဲ အတာ်စံၣ်ညီဉ်တဲာ်တဖၣ်ဘဉ်. **ဘီမုၢ်စၢ်ဖိဉ်ကရၢ (UN)** အကရၢဖိ မ့ၢ်တဘၢရၢာ်ယုာ် **ဟီဉ်ခိဉ်ဘီမုၢ် တာ်တြီတာ်တြီ ကီၢ်ဘျီဉ် (ICJ)** အတာ်စံၣ်ညီဉ် တဲာ်ဘဉ်သၢပျၢၤ, တာ်ယုာ်ထီဉ် **ဘီမုၢ်စၢ်ဖိဉ်ကရၢ တာ်ဘဉ်တာ်ဘၢ ကီၢ်ကး (UN Security Council)** သ့လၢ ကဟံးဂ့ၢ်ဝီ နိသိးကဆိဉ်သနံးဝဲ ထံကီၢ်တဘျီန့ၣ် နိသိးကလူၤပိာ်မၤထွဲ တာ် စံၣ်ညီဉ်တဲာ်န့ၣ်, န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်သ့ၣ်သ့ၣ်, ဇိဉ်အိဉ်ဆါစူးက့ၣ် ဆိကမိဉ်ဝဲလၢ အဝဲမ့ၢ်တကန့ၣ် ယုာ် တာ်စံၣ်ညီဉ်တဲာ်န့ၣ် ကသ့ဝဲ, ခိဖျိလၢ ကီၢ်စံၣ် ဇိးကီၢ်ရၢးရှၢၣ် ကစူးကါ **အဘဉ်တိဉ်စိကမိၤ (veto power - တာ်စိကမိၤဖိးသဲးစး လၢကဂ့ၢ်လိာ်တာ်တမံၤမံၤ)** ဇိးကဂ့ၢ်လိာ်က့ၣ် တာ်ဆၢတဲာ် လၢတာ်ဟံးလီၤအီၤ နိသိးတာ်ကသိဉ်ယီဉ်ကီၢ်ပယီၤ ခိဖျိလၢတလူၤပိာ်မၤထွဲ တာ်စံၣ်ညီဉ်တဲာ်န့ၣ် အယီၤလီၤ.

ထံကီၢ်တဘျီစုာ်စုာ် မ့တမ့ၢ် ကရူၢ်ကရၢ **နိယူရပၤထံကီၢ်စၢ်ဖိဉ်ကရၢ (European Union - EU)** မၤတာ်ဟံးဂ့ၢ်ဝီ သ့ဝဲစုာ်ကီၢ်, ခိဖျိ ဟ့ၣ်ဝဲမိာ်သီမိာ်လၢတာ်ဆိဉ်သနံးမ့ၢ်ဂ့ၢ် စူးကါတာ်ဖိဉ်ယံးတာ် အကျိၤအကျဲတဖၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် (အဒိ - တာ်တြီ တာ်မၤမုၢ်ကျိၤဝဲၤကွာ်တာ်ဖိးတာ်မၤ ဇိးကီၢ်ပယီၤ), န့ၣ် လီၤ. **ဇိးဘီမုၢ်စၢ်ဖိဉ်ကရၢ ဘျီဉ်ဇိဉ် (UN General Assembly)** ဟံးလီၤ တာ်ဆၢတဲာ် သ့ဝဲလီၤ. ဘဉ်ဆဉ်, အဝဲသ့ၣ် တအိဉ်ဇိး သဲးစးတာ်စိကမိၤဘဉ်. အါဒေၣ်တက့ၢ်, ပုၤဆိကမိဉ်လၢ ခိဖျိထဲဒေၣ် ကျဲလၢ တာ်ဟ့ၣ် ဟီဉ်ခိဉ်ဘီမုၢ်တာ်ဆိဉ်သနံးအါအါဇိး ဇိဉ်အိဉ်ဆါစူးက့ၣ် ကလူၤပိာ်မၤထွဲဝဲ တာ်စံၣ်ညီဉ်တဲာ်န့ၣ်, န့ၣ်လီၤ.

တာ်အံၤ မ့ၢ်တာ်စံၣ်ညီဉ်တဲာ် ဘဉ်ထွဲကတီၢ်ဘၢဉ်စၢၤ **ဂ့ၢ်ဂီၤအူတာ်ဆၢတဲာ် (provisional measures)** (၄) ထံၣ်လၢ ကီၢ်ပယီၤ ကဘဉ်လူၤပိာ်မၤထွဲဝဲန့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ဘျီဉ်အံၤ, **လၢသ့ၣ်တဖျၢၣ်ယီၤ သးတဖျၢၣ်ယီၤအပူၤ**, ဟံးလီၤတာ်ဆၢတဲာ် လၢလဲာ်တဖၣ်အံၤ လီၤ.

- (၁) ဘဉ်ထွဲဇိး ပုၤရိဉ်ဟ့ၣ်က့ၣ်ဖိတဖၣ် လၢအထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤန့ၣ်, ကီၢ်ပယီၤကီၢ်စၢ်ဖိဉ်, နိအမူ ဒါအိဉ်လၢ **လံာ်တာ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤ ဘဉ်ထွဲတာ်တြီ ဇိးတာ်စံၣ်ညီဉ် တာ်မၤသံလီၤတူာ် ကလုာ်ကီၢ်မ့ၣ်** အပူၤအသိး, ကဘဉ်မၤဝဲ တာ်လၢမၤဝဲသ့ဝဲလၢာ် နိအစိကမိၤအိဉ်အသိး နိသိးကတြီဝဲ တာ်မၤခဲလၢာ် လၢဖျါဖဲလံာ်တာ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအံၤ သဲးစးအဆၢဖိ (၂), လီၤဆီဒေၣ်တာ်
- (က) တာ်မၤသံ ပုၤတန့ၣ် အန့ၣ်ဖိတဖၣ်,

- (ခ) တ်မဘၣ်ဒိ ပှတၣ်န့ၣ် အန့ၣ်ဖိတဖၣ် နးနးကလဲၣ်, လၢနီၣ်ခိမ့ၢ်ဂ့ၤ လၢသးမ့ၢ်ဂ့ၤ,
- (ဂ) တ်ပညိၣ်တ်လီၤတ်လီၤဆး ဒီးမးဟးဂီၤ တ်လၢပှတၣ်န့ၣ်လိၣ်ဘၣ် လၢအတၢ်အိၣ် မူအိၣ်ဂဲၤအဂီၢ်, န်သိးဒီး ပှတၣ်န့ၣ်န့ၣ် ကဟးဂ့ၣ်ဟးဂီၤကွံၣ်ဝဲလၢနီၣ်ခိ ဒိတၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ တနီၤ မ့ၢ်ဂ့ၤ
- (ဃ) တ်ထးထီၣ်တၢ်ဘျၢ လၢအိၣ်ဒီးတၢ်တိၣ် လၢကတြီ တ်အိၣ်ဖိအိၣ်လံၤ လၢပှတၣ်န့ၣ် အကျါ

(၂) ဘၣ်ထွဲဒီး ပှရိၣ်ဟ့ၣ်ကွၢ်ဖိတဖၣ် လၢအထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤန့ၣ်, ကီၢ်ပယီၤကီၢ်စၢဖိၣ် ကဘၣ် မးလီၤတံၢ်ဝဲလၢ အသးမ့ၢ်ခိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, ပှဖိၣ်စုကဝဲၤ တၣ်န့ၣ်ဂ့ၤ တၣ်န့ၣ်ဂ့ၤ လၢဘၣ်တၢ်ပၤ ဆှၢအီၤ မ့တမ့ၢ် ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲအီၤလၢ သးမ့ၢ်ခိၣ်အံၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, တ်ကရၢကရိ တခါဂ့ၤ တခါဂ့ၤ မ့တမ့ၢ် ပှတဂၤဂ့ၤ တဂၤဂ့ၤ လၢအိၣ်လၢ သးမ့ၢ်ခိၣ်အံၤ အတၢ်ပၤဆှၢ ရဲၣ်ကျဲၤအဖီၣ်လၢ မ့တမ့ၢ် အတၢ်လုၢ်ဘၢစိကမီၤအဖီၣ်လၢမ့ၢ်ဂ့ၤ, သုတမၤ တ်မးနီၣ်တမံၤ လၢတၢ်ပၤဖျါယၢ်အီၤလၢ တ်ဆၢတဲၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၁) လၢထးမ့ၢ်ဂ့ၤ, သုတကူၣ်အကူၣ်သီ နူသ့ၣ် န်သိးကမၤသံလီၤတူၣ်တၢ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, သုတထီၣ်ဂဲၤ ကမျၢၢ်အသး န်သိးကမၤသံလီၤ တူၣ်တၢ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, သုတဂုၣ်ကျဲးစၢး န်သိးကမၤသံလီၤတူၣ်တၢ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, သုတကူၣ်သကိးတၢ်ဒီး ပှၤဂၤ န်သိးကမၤသံလီၤတူၣ်တၢ်မ့ၢ်ဂ့ၤ ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

(၃) န်သိးဒီး တ်သုတၢ်မးဟးဂ့ၣ်ဟးဂီၤကွံၣ် ဒီးတၢ်ကပၤယၢ် တ်အုၣ်သးတဖၣ် လၢဘၣ်ထွဲ ဒီးတၢ်မးကမၣ်တ့ၢ်တၢ်တဖၣ် လၢတၢ်စံးဝဲ မ့ၢ်တၢ်မးကမၣ်တၢ်တဖၣ် လၢဖျါဖဲလံာ်တၢ်အၢၣ် လီၤအီၤလီၤ ဘၣ်ထွဲတၢ်တြီ ဒီးတၢ်စံာ်ညိၣ် တ်မးသံလီၤတူၣ်ကလုၢ်ကီၢ်မ့ၢ် သဲးအဆၢဖိ (၂) အဂီၢ်, ကီၢ်ပယီၤကီၢ်စၢဖိၣ် ကဘၣ်မးတၢ်ပံးဂ့ၢ်ဝီ လၢအတုၤလီၤတီၤလီၤန့ၣ်လီၤ.

(၄) ကီၢ်ပယီၤကီၢ်စၢဖိၣ် ကဘၣ်တိၣ်ထီၣ် လံာ်ပၤဖျါတဘ့ၣ် ဆူကီၢ်ဘျိၣ်, လၢ (၄) လၢ အတီၢ်ပူၤ စးထီၣ်လၢ မ့ၢ်နံၤလၢ တ်ပၤလီၤတၢ်ဆၢတဲၣ်တဖၣ်အံၤ, ဘၣ်ထွဲတၢ်မးခဲလၢ် လၢမၤဝဲ န်ကီၢ်ဘျိၣ်အတၢ်ဆၢတဲၣ်အိၣ်အသိး န့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်န့ၣ်အလီၢ်ခဲန့ၣ်, ကဘၣ် တိၣ်ထီၣ်လံာ်ပၤဖျါ ဆူကီၢ်ဘျိၣ် (၆) လၢတဘျီ တုၤလီၤလၢကီၢ်ဘျိၣ်ပၤလီၤ အတၢ်စံာ် ညိၣ်တဲာ်လၢခံကတၢ် လၢသဲးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအဖီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ.